
SAJTÓKÖZLEMÉNY 

Zöld Civil Országos Találkozó 2023: A Pátkai-víztározó helyzete és a Velencei-

tó problémája 

A Zöld Civil Országos Találkozó helyszíni programjainak keretében az érdeklődők 

részére két igen tartalmas előadással mutatták be a Pátkai-víztározó római korig 

visszanyúló múltját, a megelőző korok természetes tavainak megszűnését, továbbá a 

víztározó mai helyzetét, valamint a víztározó hihetetlenül változatos élővilágát. Ez 

utóbbi Kovács Gergely Károly, a környék élővilágának kiváló ismerője által került 

bemutatásra.  

Az elmúlt években a klímaváltozás hatására a csapadékhiány és az alacsony vízszint 

egyre nagyobb problémát jelent a Velencei-tó vízgyűjtőjén. Mivel a közvetlen 

csapadékon kívül a Velencei tó vizének elsődleges forrása a Pátkai-víztározó irányából 

ered, a vízügyi hatóság szerint a Velencei-tó problémájára a Pátkai-víztározó 

elsődleges vízforrásának, a Császárvíznek elvezetése jelenthetne megoldást. Ez a 

megoldás azonban a tározó jelenlegi gazdag, komoly ökológiai értéket képviselő vízi 

élővilág megszűnésével járna, ráadásul ellentétes az állam vízminőséggel, vizes 

élőhelyekkel kapcsolatos nemzetközi kötelezettségeivel. 

A Pátkai-víztározó helyzetét a zöld civilekkel való találkozón Nagy Dániel polgármester 

ecsetelte. Adatokkal bőven alátámasztott érdekes előadásában áttekintette a római 

kori gát mellé épült víztározó keletkezésének történetét, változásainak szakaszait és 

jelenlegi állapotát. A folyamatos csapadékhiány, és a karbantartások elmaradása miatt 

a Pátkai-víztározó vízminősége hosszú ideje nem felel meg a kívánalmaknak, így 

mindig csak az őszi-téli időszakban alkalmas a Velencei-tó víz utánpótlásának 

biztosítására. A rossz vízminőség egyik oka, hogy az elmúlt években a víztározó 

vízszintje minimálisra csökkent. A problémára lehetséges megoldás lenne a jelenlegi 

víztározó állandó méretének csökkentése, megfelelő fenékkotrással elért nagyobb 

vízmélységgel. Azonban fenti munkát ki kell egészíteni a vízgyűjtő terület 

mezőgazdasági gazdálkodásának átalakításával. A megoldásnak számos előnye lenne. 

A nagyobb vízmélység hatására javulna a vízminőség többek között azért, mert nyáron 

kevésbé melegedne fel. Másik előnye az lenne, hogy a kisebb vízfelület hatására 

nyáron kisebb felület párologna, így kevesebb lenne a vízveszteség. Az így kialakított 

vízgyűjtő és benne a tó több, megfelelő minőségű vizet kínálna a Velencei-tó 

természetvédelmi területeinek szükség szerinti szintszabályozására, másrészt alkalmas 

lenne a helyi ökológai igények kielégítésére. A száraz időjárásban a tározó víz nélkül 

maradt területén az élővilág időlegesen átalakul, de továbbra is képes lenne a 

villámárvizek felfogására.  



Ez a megoldás tehát kettős előnyt hordozna magában. Egyrészt a helyi élővilág 

megőrzését és védelmét szolgálná, másrészt a Velencei-tó vízgazdálkodási 

problémáinak kezelésében is hatékony segítséget nyújthatna, elősegítve mind az 

ottani tó élővilágának, mind pedig az üdülési és sportolási funkciójának 

fennmaradását.  
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